

Major D.N. Jane, OMM, CD



Major Dave Jane will retire from the CAF on 13 May 22 after a career of nearly 36 years. He joined the Naval Reserves as a Bosun in the famous naval city of Regina, SK, in 1986 on his 17th birthday. In 1988, he transferred to the Regular Force as a Pilot and following some hair-raising landings in early 1989, he followed the advice of his Flight Instructor and became a firefighter.

Upon completion of his QL3 course in 1989, he was posted to Cold Lake. While in Cold Lake, he was an active volunteer firefighter and a Big Brother in the Big Brother/Big Sister organization.

In 1994, he was posted as a “Plank Owner” to the newly built frigate HMCS Calgary, where he was a member of the commissioning crew and sailed for three years as a helicopter crash rescue and shipboard firefighter. During this posting, he was on operations in the Persian Gulf and Adriatic Sea, adjacent to the former Yugoslavia, as well as exercises throughout South America and the Pacific.

Following his tour with the RCN, Dave was posted to CFB Greenwood where he was promoted to Master Corporal. While in Greenwood, he was very active with the Wing Critical Incident Stress Response Team, providing assistance to fellow first responders following stressful emergencies.

In 2001, he was posted to the Canadian Forces Fire Academy as a fire service instructor where he was promoted to the rank of Sergeant and was recommended for commissioning as a Construction Engineering (CE) Officer in 2003.

Following his CE Officer Course at CFB Gagetown in 2005, he was posted to CFB Trenton to the Canadian Joint Incident Response Unit where he served as a Special Operations Forces Chemical Biological Radiological and Nuclear (CBRN) specialist officer, providing counter-terrorism CBRN response to the Government of Canada and the Canadian Armed Forces. During this posting, he was on operations across Canada, in Eastern Europe, and in Afghanistan.

In 2009 he assumed the role of CFB Trenton Fire Chief. During this posting, he finished a Bachelor of Applied Business: Emergency Service Management degree, oversaw the deployment of firefighters to Haiti for Op HESTIA, and lived his dream job of Fire Chief for two years.

Following the promotion to his current rank in 2011, he was posted to Tyndall Air Force Base in Florida for a three year exchange with the United States Air Force (USAF). There, he was Chief of Contingency Training for the USAF Civil Engineers at the Air Force Civil Engineer Center.

In 2014 he was posted to the newly stood up Real Property Operations Group HQ in Ottawa as the J1 where he spent nearly two years scrambling to learn the role of an Admin Officer.

In 2016, he was posted back to his fire service family and became the Operations Officer in the Canadian Forces Fire Marshal (CFFM) office where he will finish his career.

Highlights of his career are numerous but an exchange with the flight deck firefighters on the US Navy aircraft carrier USS Independence in the Persian Gulf and circumnavigating the world while posted to HMCS Calgary in 1995 are near the top. Maj Jane has been awarded the United States Meritorious Service Medal, Chief of Defense Staff Commendation, and is appointed as an Officer of the Order of Military Merit.

Maj Jane plans to remain in the Ottawa area where he will watch his son, 2Lt Aaron Jane, carry on the Jane name in the RCAF and try to convince his wife, Melissa, that retirement should come sooner rather than later. In retirement, Dave can be found by the river where he and his youngest son, Lachlan, will adventure in their campervan.

CHIMO!

Major D.N. Jane, OMM, CD



Le major Dave Jane prendra sa retraite le 13 mai 2022 après près de 36 ans de service au sein des FAC. Le jour de son 17^e anniversaire en 1986, il s'inscrit dans la Réserve navale comme manoeuvrier dans la célèbre ville maritime de Regina, Saskatchewan. En 1988, il effectue un transfert de catégorie de service vers la Force régulière en tant que pilote. Après quelques atterrissages pour le moins terrifiants au début de 1989, il suit les conseils de son instructeur de vol et devient pompier.

Une fois son cours de NQ 3 terminé en 1989, le Maj Jane est affecté à Cold Lake. Durant son séjour, il est particulièrement actif dans sa communauté et devient pompier volontaire et mentor pour les Grands Frères Grandes Sœurs du Canada.

En 1994, le Maj Jane est affecté à la frégate du NCSM Calgary où il est membre de l'équipe de mise en service du navire. Il navigue pendant trois ans à bord du NCSM Calgary comme pompier-sauveteur d'hélicoptère et sapeur-pompier de navire. Dans le cadre de son affectation, il prend part à des opérations dans le golfe Persique et la mer Adriatique au large de l'ancienne Yougoslavie et participe à des exercices en Amérique du Sud et dans le Pacifique.

Après sa période de service à l'étranger avec la MRC, il est affecté à la BFC Greenwood et promu caporal-chef. Durant son affectation à Greenwood, il est très actif au sein de l'Équipe d'intervention en cas de stress provoqué par un incident critique de l'escadre où il offre du soutien aux premiers intervenants.

En 2001, le Maj Jane est affecté à l'École des pompiers des Forces canadiennes où il suit des cours pour devenir instructeur du service d'incendie. Il est promu sergent au cours de son affectation et recommandé pour recevoir sa commission d'Officier du Génie construction (OGC) en 2003.

En 2005, le Maj Jane termine le cours d'OGC à la BFC Gagetown. Il est ensuite affecté à la BFC Trenton au sein de l'Unité interarmées d'intervention du Canada, où il occupe le poste d'officier spécialiste des incidents chimiques, biologiques, radiologiques et nucléaires (CBRN) des Forces d'opérations spéciales. Il est responsable des interventions CBRN dans le cadre de la lutte antiterroriste pour le gouvernement du Canada et les Forces armées canadiennes. Dans le cadre de ses fonctions, il prend part à des opérations dans tout le Canada, en Europe de l'Est et en Afghanistan.

En 2009, il devient chef des services d'incendie à la BFC Trenton. Durant cette période, il termine son baccalauréat en affaires appliquées (gestion du service des urgences) et supervise le déploiement de pompiers en Haïti dans le cadre de l'Op HESTIA. Il occupe son poste de rêve pendant deux ans.

Promu à son grade actuel en 2011, il passe trois ans à la base aérienne Tyndall (Floride) dans le cadre d'un échange avec l'United States Air Force (USAF). Le Maj Jane y exerce les fonctions de chef de l'instruction en interventions d'urgence pour les ingénieurs civils de l'USAF à l'Air Force Civil Engineer Center.

En 2014, il est affecté au tout nouveau QG du Groupe des opérations immobilières des Forces canadiennes à Ottawa en tant que J1. Il passe près de deux années à faire des pieds et des mains pour apprendre le rôle d'officier d'administration.

En 2016, il revient au sein de la famille du service d'incendie, cette fois-ci comme officier des opérations au bureau du Directeur – Service des incendies (Forces canadiennes), où il termine sa carrière.

Les points saillants de sa carrière sont nombreux, mais l'échange auprès des pompiers du pont d'envol à bord du porte-avions de l'United States Navy USS Independence dans le golfe Persique et le tour du monde à bord du NCSM Calgary en 1995 sont parmi ses moments préférés. Il est récipiendaire de l'United States Meritorious Medal et de la Mention élogieuse du Chef d'état-major de la Défense. Il est également Officier de l'Ordre du mérite militaire.

Le Maj Jane compte rester dans la région d'Ottawa et voir son fils, le Slt Aaron Jane, continuer de faire honneur au patronyme dans les rangs de l'ARC. Il tentera également de convaincre son épouse Melissa qu'il vaut mieux prendre sa retraite tôt que tard. À sa retraite, vous pourrez trouver le Maj Jane près de la rivière où lui et son plus jeune fils, Lachlan, vivront l'aventure dans leur autocaravane.

CHIMO!